
وزیر اقتصاد:

 فردی با 1000 میلیارد تومان گردش مالی  
یک ریال هم مالیات نمی داد !

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: در بررسی های مالیاتی با 
حســابی مواجه شدیم که در طول سال، یک  هزار میلیارد تومان 
گردش مالی داشت، اما وقتی اسم فرد را در سازمان امور مالیاتی 
جست و جو کردیم، متوجه شدیم تا امروز ریالی مالیات نداده است.

سید احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد و دارایی در یک گفت وگوی رادیویی 
درباره اقدامات دولت در حوزه مالیات اظهار کرد: تلاش این بود که فشار 
جدیدی به کسانی که به درستی مالیات پرداخت می کنند وارد نشود. در 
نظام های جدید روی شبکه گردش مالی تمرکز می کنند. حتی آمریکا وقتی 
می خواهد ایران را تحریم کند تمرکز خودش را روی گردش مالی می گذارد. 
وی افزود: گردش حساب یک ابزار مناسب برای رصد است. از مجموع 
اطلاعاتی که بانک مرکزی از جریان های مالی داشت استفاده کردیم. درباره 
کسی صحبت می کنیم که اصلا مالیات پرداخت نمی کرد. دو میلیون نفری 
که به مؤدیان مالیاتی اضافه شدند از این دست افراد هستند. در بخش های 
مختلف هم هســتند. از بازاریان، پزشکان، وکلا و در همه بخش ها وجود 
داشــتند. وزیر اقتصاد ادامه داد: یک فردی در یک ســال ۱۰۰۰ میلیارد 
تومان پول به حســابش آمده بود اما یک ریال مالیات نداده بود. بررسی 
کردیم و دیدم این فرد در حوزه رمزارز فعال است. یک صدم این درآمد را 
که کارآفرینان و تولیدکنندگان با کلی زحمت به دست می آورند اما این 
افراد به این راحتی این درآمدها را بدون پرداخت مالیات به دست می آورد.
خاندوزی تصریح کرد: روش شناســایی ما به این گونه بوده که با ارتباط 
بین وزارت اقتصاد و بانک مرکزی، از اطلاعات بانک مرکزی درباره جریان های 
مالی کمک بگیریم تا جاهایی که جریان مالی بزرگی وارد می شود، شناسایی 
کنیم. وی با بیان اینکه پدیده رمزارزها در ذات خود منفی نیست، توضیح داد: 
بسیاری از جوانان باهوش ما به سمت این دست فعالیت ها می روند. بنابراین 
به جای اینکه چشمانمان را ببندیم و فعالیت های جدید را نبینیم، باید برای 
کســب و کارهای نوظهور به سراغ سازوکار برویم. یکی از تلاش های موفق در 
این عرصه این است که توانستیم هم نهادهای اقتصادی و هم نهادهای امنیتی 
و نظارتی را قانع کنیم، مبنی بر اینکه حکومت باید چشمانش را باز کند و در 
این زمینه مقررات گذاری و تنظیم گری کند. وزیر اقتصاد درباره مانع هایی که 
ابربدهکاران بانکی ایجاد می کنند، گفت: زمانی که می خواســتیم ارز ۴۲۰۰ 
تومانی را حذف کنیم، بزرگ ترین واردات کننده این حوزه رسماً به وزیر مربوطه 
اعلام کرده بود که شما جرئت ندارید و نباید این ارزها را قطع کنید. خاندوزی 
این را هم یادآور شــد: مسیر ما در سازمان خصوصی هم پر رنگ کردن نقش 
مردم و برگرداندن اعتماد است. تا امروز به خصوصی  سازی اعتمادی نبوده، چون 
مکان هایی را واگذار می کرده که بعد از مدتی آنها را پس می گرفته است. در 
نهایت نه کارگر و فعالان اقتصادی از وضعیت راضی بودند، نه خریداران اعتماد 
می کردند. بنابراین هیچ بنگاهی از دولت خصوصی نمی شود، مگر اینکه همه 
شــرایطش را سنجیده شده باشد. وی ادامه داد: در موضوع صدور مجوزهای 
کســب و کار می بینیم که نهادی که مانع فعالیت کارآفرین ها و تولید کننده ها 
می شود، دســتگاه های اجرایی کشور هستند، ما از این نهادها خواستیم که 

شفاف مشخص کنند چه تعداد سند و مدرک می خواهند.
وزیر اقتصاد عنوان کرد: هیچ کســی حق ندارد تقاضای بیش از یک 
مدرک، شــرایط و اسناد جدید از مردم کند. درخواست های صدور مجوز 
هم باید در روال های الکترونیکی طی شود تا هرکسی بتواند پشت سیستم 
درخواست صدور مجوز و بارگذاری مدارک را انجام دهد. اگر دستگاه دولتی 
هم می گوید که بعد از ۱۰۰ روز درخواست شما بررسی می شود، واقعاً بعد 

از ۱۰۰ پاسخگوی درخواست مردم باشد.

مرکز آمار:

ضریب جینی در سال اول دولت سیزدهم 
کاهش یافت

ضریب جینی که در دولت هــای یازدهم و دوازدهم افزایش 
چشمگیری داشت در سال نخست دولت سیزدهم کاهش یافت.

مرکز آمار از کاهش ضریب جینی در ســال ۱۴۰۰ خبر داد. این در 
حالی اســت که ضریب جینی در طول هشــت سال دولت  قبل به شدت 
افزایش یافته بود. این مسئله، نشان دهنده افزایش نابرابری توزیع درآمد و 
تشدید شکاف طبقاتی شد. شاخص ضریب جینی عددی بین صفر و یک 
است. هر چه این عدد به صفر نزدیک تر باشد، بیانگر بهبود توزیع درآمد 
و کاهش شــکاف طبقاتی است. دولت حسن روحانی بدترین عملکرد را 
در زمینه توزیع برابر درآمد داشت و در هشت سال گذشته ضریب جینی 
بیش از دولت های قبل افزایش یافت. ضریب جینی به عنوان شاخص توزیع 
درآمد از ۳۶۵ هزارم در سال ۱۳۹۱ به ۴۰۱ هزارم در سال ۱۳۹۹ رسید 
یعنی افزایش ۹ و نیم درصدی شکاف طبقاتی در دولت گذشته رخ داده 
است که بالاترین میزان در دهه های اخیر است. ضریب جینی در دولت های 
یازدهم و دوازدهم افزایش چشمگیری داشت اما در دولت های نهم و دهم 
با ضریب جینی به کمترین رقم پس از انقلاب رسید و در دولت فعلی هم 
رو به کاهش بوده است. بر اساس آمار جدید مرکز آمار، ضریب جینی در 
ســال ۱۴۰۰ به عنوان اولین سال عملکرد دولت سیزدهم به ۳۹۳ هزارم 
کاهش یافت. با حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی و پرداخت یارانه های ۳۰۰ و ۴۰۰ 
هزار تومانی، پیش بینی می شود امسال نیز ضریب جینی با شدت بیشتری 
کاهش یابد که نشان دهنده بهبود توزیع درآمد در دولت سیزدهم پس از 

هشت سال ناکارآمدی در دولت گذشته است.

خرید تضمینی گندم  از 7 میلیون تن عبور کرد

5 اقدام  دولت برای افزایش 
تولید محصولات اساسی

پنج برنامه مهم دولت برای افزایش تولید کالاهای اساسی به 
خوبی پیش رفت به طوری که امسال خرید تضمینی گندم نسبت 

به سال گذشته سه میلیون تن رشد کرد.
به گزارش خبرگزاری فارس، برنامه دولت سیزدهم برای افزایش تولید 
گندم در سال جاری به خوبی پیش رفت و میزان خرید تضمینی تا الان 
به هفت میلیون تن  رســیده اســت  و تا پایان فصل برداشت گندم از این 
میزان هم فراتر می  رود و طبق پیش بینی وزیر جهاد کشــاورزی این رقم 
به هفت و نیم میلیون تن خواهد رسید، این در حالی است که کل خرید 
تضمینی سال گذشته که با برنامه دولت دوازدهم کشت شده بود به چهار 

میلیون و 7۵۰ هزار تن رسید.
جنگ روسیه و اوکراین و نیز اختلال در عرضه محصولات اساسی در 
بازارهای جهانی موجب شــده است کشورها برنامه خودکفایی یا حداقل 
کاهش وابستگی به واردات را در دستور کار خود قرار دهند، حمایت کشورها 
از تولید، تغییر سیاست های صادراتی و نیز ذخیره  سازی از اقداماتی است 

که در پیش گرفته اند و کشور ما نیز در این راستا پیش می  رود.
1- اصلاح نرخ خرید تضمینی گندم

وزارت جهاد کشــاورزی در دولت ســیزدهم چند کار اصلی را برای 
افزایش تولید محصولات اساســی به ویژه گندم اجرایی کرد، نخست نرخ 
خرید تضمینی گندم را به موقع در شــهریور اعلام کرد و نرخ واقعی تری 
نسبت به سال های گذشته تعیین کرد به طوری که به قیمت جهانی نزدیک 
شد، این اقدام از یک سو کشاورزان را به کشت بیشتر این محصول ترغیب 
کرد دوم مانع قاچاق این محصول استراتژیک به کشورهای همسایه شد.

2- کاهش 45 درصدی قیمت نهاده ها
اقدام دوم دولت  کاهش قیمت کود شیمیایی بود که کشاورزان نسبت 
به قبل کود را راحت تر خریداری کردند، به گفته کارشناسان هر یک واحد 

کود که در محصول استفاده می  شود ۹ واحد به تولید اضافه می کند.
خبر کاهش قیمت کود شیمیایی را مدیرعامل شرکت خدمات حمایتی 
کشاورزی اوایل امسال در فروردین  اعلام کرد که برای کودها یارانه دولتی 
پرداخت می شود و از این پس با کاهش قیمت ۴۵ درصدی به کشاورزان 

عرضه می  شود.
بر اســاس آمار وزارت جهاد کشاورزی، مصرف کود فسفاته و پتاسه 
توسط کشاورزان در سال های ۹۹ و ۱۴۰۰ نسبت به سال ۹8 کاهش 8۰ 

درصدی یافته است.
از ابتدای ســال ۹۹ و با آزاد ســازی نرخ کود شیمیایی که در دولت 
دوازدهم شــکل گرفت، قیمت این محصول افزایش پنج برابری یافت که 
این افزایش قیمت موجب کاهش مصرف کود شیمیایی توسط کشاورزان 
شد و به گفته کارشناسان، کاهش کمی و کیفی محصولات کشاورزی را 

در پی داشته است.
3- اجرای کشت قراردادی 

اقدام سوم دولت برنامه کشت قراردادی است که امسال کلید خورده 
و طی پنج ســال آینده قرار اســت در پنج و نیم میلیون هکتار از اراضی 

کشاورزی کشور اجرایی شود.
مفهوم ساده کشت قراردادی این است که کشاورز با سرمایه گذار بخش 
خصوصی قرارداد می  بندد با این مضمون که در طول مراحل کشت همه 
نهاده ها و امکانات مورد نیاز کشــاورز را تامین کند و در قبال آن کشاورز 
نیز محصول خود را به قیمتی که توافق کرده اند بفروشد. البته دولت هم 

در این مسیر حامی کشاورز است تا این قراردادها به نتیجه برسد.
4- رشد 3 میلیون تنی خرید تضمینی گندم درسال جاری

رشد سه میلیون تنی خرید تضمینی گندم امسال که عمدتا با راهبرد سه 
اقدام دولت شکل گرفته است، ما را به خودکفایی پایدار در گندم نزدیک تر 

کرده و حداقل میزان واردات این محصول اساسی را کاهش داده است.
معاون امور اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی در جدیدترین گزارش خود 
از خرید تضمینی گندم اخیرا در برنامه تلویزیونی اعلام کرد: حدود هفت 
میلیون تن خرید مستقیم خودمان انجام دادیم که با دو و نیم میلیون تن 
که بخش های خصوصی خرید انجام می  دهند در مجموع ۹ و نیم میلیون 

تن می  شود.
5- کاهش 2 میلیون تنی مصرف آرد با اجرای اصلاح یارانه ها

علاوه بــر افزایش تولید، دولت با برنامه اصلاح یارانه، مصرف آرد را در 
کشــور کاهش داده که پیش بینی شده است دو میلیون تن مصرف کشور 

کاهش یابد.
تغییر رویکرد یارانه دهی بر اساس میزان فروش نان، میزان نشتی آرد 
ســهمیه ای را در بازار آزاد یا به خارج کشور متوقف کرده است و امسال با 

۹ میلیون تن گندم نیاز کشور تامین می  شود.

اقتصادی
صفحه ۴
چهار شنبه ۲۶ مرداد ۱۴۰۱
۱۹ محرم ۱۴۴۴ - شماره ۲۳۰۹۶

ادامه از صفحه ۶

کارت  و  کمپانی  سند  سبز،  برگ 
پژو  سواری  خودرو  مشخصات 
پلاک شماره  به   5 تیپ   20۶ 
 ۶77 ه 41- ایران 14 به رنگ سفید 
موتور  شماره  و   1397 مدل  روغنی 
شاسی  شماره  و   174B004۶۶15
شده  مفقود   NAAP13FE3JJ۶94087

و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

اتاق  دستگاه  یک  )نامه(  فاکتور 
سریال  و  شماره  به  نیسان 
به  نیسان  به  متعلق   14807۶
شماره انتظامی 795 ط 18 ایران 
87 با شماره موتور 00140447 
 00C44804 شاسی  شماره  و 
ماشین  پارس  شرکت  ساخت 
اعتبار  از درجه  و  مفقود گردیده 

ساقط شد.

برگ ســبز موتورسیکلت وگو مدل 
1397 تیپ 110 به شماره انتظامی 
شــماره  و   13۶ ایــران   52923
موتور Bg5CJ1۶00402 و شماره 
 n14fmwgblj1b12020 شاسی 
مفقــود گردیــده و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد.

اصل قرارداد پنج برگی به شماره 
پرونده 20000281045 و شماره 
قرارداد 1401/157/1853 به 
تاریــخ 1401/2/21 مربــوط به 
پروژه رهدشــت پیام شــهر پرند 
تهران به نام بخشــعلی معتمدی با 
مفقود  کدملــی 4070198075 
شــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

می باشد.

برگ ســبز و برگ کمپانی ســواری 
سمند مدل 1381 قرمز متالیک به 
 شماره انتظامی 1۶۶ ق 27 ایران 54 
بــه نــام صدیقــه زارع ســروی به 
کدملی 44۶989۶055 به شماره 
موتور 32908112818 و شماره 
مفقــود   81212302 شاســی 
گردیــده از درجــه اعتبــار ســاقط 

می باشد.

سبز(  )برگ  مالکیت  شناسنامه 
 405GLX XU7 تیپ   405 پژو  سواری 
 53۶ انتظامی  شماره   1391 مدل 
موتور  شماره  به   31 ایران   99 ج 
شاسی  شماره   124K015۶590و 
نام  به   NAAM01CA0DR520341
به  دوست علی  فرزند  حسینی  رحمن 
شماره کد ملی ۶129829515 مفقود 
گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

اصل قرارداد پنج برگی به شــماره 
پرونده 2000022908۶ و شماره 
 1400/157/17۶1 قــرارداد 
به تاریــخ 1400/۶/17 مربوط به 
پــروژه رهدشــت پیام شــهر پرند 
تهران به نــام آقای مهدی رفایی با 
کدملــی 4859193571 مفقــود 
شــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

می باشد.

ســیکلت  ر تو مو ســبز  گ  بــر
باجــاج پالــس مــدل 1395 بــه 
شــماره پــلاک 92988- ایــران 
ر  تــو مو ه  ر شــما بــه   1 3 3
JLZCGG43470  به شماره تنه 
بــه   N5P***200B951۶520
نام اکبر نوری مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط است.

نوبت اول
مــدرک تحصیلــی اینجانب فاطمه 
یعقوبلو فرزند رشــید به شــماره 
شناســنامه ۶ صادره از تاکستان 
متولد 1357 در مقطع کارشناسی 
واحــد  حقــوق  رشــته  پیوســته 
دانشــگاهی تهران مرکزی مفقود 
گردیــده و از درجه اعتبار ســاقط 

می باشد.

برگ ســبز و ســند کمپانی و کارت 
مشــخصات خودرو ســواری پراید 
۶5 ج   455 پــلاک  شــماره   بــه 
ســفید  رنــگ  بــه   14 ایــران 
موتــور  شــماره  و   1385 مــدل 
شاســی  شــماره  و   1۶۶5182
مفقــود   S1412285925134
شــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

می باشد.

آگهی های مفقودی
جدول نرخ سکه ، ارز و بورس

قیمت بازار )به تومان(نوع سکه
۱۴/۱۲۲/۰۰۰سکه تمام طرح جدید
۱۲/۹۶۵/۰۰۰سکه تمام طرح قدیم

7/8۶۵/۰۰۰نیم سکه
۴/۹۱۳/۰۰۰ربع سکه

۳/۰۱۴/۰۰۰گرمی
۱/۳۰۳/۹۰۰هر گرم طلای ۱8 عیار

نوع ارز
-دلار
-یورو
۳۶/۶7۵پوند

۱/7۰۰لیر ترکیه
-درهم امارات

۲۰/۹دینار عراق
بورس

۱/۴۵۹/۵۰۰شاخص کل بورس تهران
۳۹8/۶۲۳شاخص هموزن

مدیر مطالعات عمومی وزارت اقتصاد مطرح کرد

دولت کسری بودجه را با کنترل هزینه ها مدیریت می کند نه چاپ پول
مدیرکل دفتــر مطالعات بخش عمومی وزارت 
امــور اقتصادی و دارایی گفت: برخلاف دولت قبل 
که با چاپ پول، کســری بودجه اش جبران کرد، 
دولت سیزدهم با کنترل هزینه ها این عمل را انجام 

داده است.
مهدی رعنایی در گفت و گو با شــبکه اخبار اقتصادی 
و دارایی ایران )شــادا(، به تشریح آخرین وضعیت تحقق 
درآمدهای دولت در چهار ماهه نخســت امسال پرداخت 
و افــزود: درآمدهای نفتی دولت در چهارماهه نخســت 
امســال حدود ۴8۰ درصد نســبت به مدت مشابه سال 
قبــل افزایش پیدا کرده و به رقم ۶۵ هزار میلیارد تومان 
رســیده اما علی رغم این افزایش درآمد، نسبت به سهم 
چهار ماهه از رقم مصوب در بودجه ۱۴۰۱ به طور کامل 
محقق نشده است. میزان عدم تحقق درآمد نفتی نسبت 
به درآمد پیش بینی شده در قانون بودجه سال جاری هم 

۶۱ درصد است.
مدیرکل دفتر مطالعات بخش عمومی وزارت اقتصاد 
با اشاره به عدم تحقق درآمدهای مصوب در بودجه سال 

جاری علی رغم افزایش درآمدها نســبت به سال گذشته 
تصریــح کرد: در زمینه درآمدهای مالیاتی هم ۶۹ درصد 
نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش درآمد داشته ایم 
اما نسبت به سهم چهارماهه درآمدهای مالیاتی در بودجه 

سال جاری ۱۹ درصد عدم تحقق را شاهد هستیم.
رعنایــی در توضیح علت عــدم تحقق ۱۹ درصدی 
درآمدهــای مالیاتی توضیــح داد: یکی از دلایل، افزایش 
شــدید در رشد درآمدهای مالیاتی در بودجه سال جاری 
نسبت به سال گذشته است و دلیل دیگر اختصاص که در 
بودجه سال ۱۴۰۰ سهم ارزش افزوده متعلق به دولت یک 
واحد درصد بیشتر بود که امسال این یک واحد درصد به 

شهرداری ها و دهیاری ها اختصاص یافته است.
او درباره میزان تحقق سایر منابع عمومی دولت گفت: 
درآمدهای مربوط به واگذاری شــرکت های دولتی تقریباً 
محقق نشــده است که از جمله دلایل اصلی آن می توان 
به عدم ثبات بازار سرمایه و نوسانات شاخص بورس طی 
ماه های اخیر و کاهش انگیزه سرمایه گذاران به خرید سهام 
شرکت های دولتی و مقاومت برخی از دستگاه های ذی ربط 

با واگذاری ها و توثیق سهام دولت در برخی از شرکت های 
مشمول واگذاری و... اشاره نمود.

20 همت کسری بودجه
مدیرکل دفتر مطالعات بخش عمومی وزارت اقتصاد 
از تحقــق ۹۴ درصدی درآمدهای مربوط به اوراق مالی و 
تحقق 7۹ درصدی درآمدهای حاصل از سود وصولی سهام 
شــرکت های دولتی در چهار ماه نخست امسال خبر داد 
و افزود: درآمد مصوب اوراق مالی در بودجه ســال جاری 
۱۰۳ همت )هزار میلیارد تومان( بوده که ۳۳ همت تاکنون 
محقق شده است که از میزان فروش نقدی اوراق مالی در 
دوره مذکور )حدود ۲۳ همت(  معادل ۲7 درصد توسط 
بانک ها و 7۳ درصد توسط صندوق های سرمایه گذاری و 

سایر ذینفعان بازار سرمایه خریداری شده است.
رعنایی ادامه داد: ســود سهام شرکت های دولتی ۲۶ 
همت در بودجه سال جاری مصوب شده که از این مقدار 
در چهار ماه نخست هفت هزار میلیارد تومان محقق شده 
است. علی رغم افزایش خوبی که درآمدهای دولت نسبت 
به سال گذشته داشته اما نسبت به رقم مصوب متناسب 

با چهارماهه نخست سال از عدم تحققی به میزان بیش از 
۱۵۰ همت مواجه شده است که رویکرد دولت در جبران 
این شــکاف معطوف به مدیریت اعتبــارات هزینه ای  و 
مدیریت تخصیص اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای 

در چهارماهه بوده است.
او اظهار امیدواری کرد که ســیر درآمدها به گونه ای 
باشد که بخشی از کسری در ماه های بعد جبران شود اما 
احتمال تحقق کامل بودجه کم اســت و بالاخره کسری 

خواهد داشت.
مدیرکل دفتر مطالعات بخش عمومی وزارت اقتصاد 
درباره این که گفته می شود درآمدهای دولت بالا رفته اما 
آثاری در زندگی مردم نــدارد، توضیح داد: همچنان که 
اشاره شــد به لحاظ آماری بودجه چهارماهه )با توجه به 
عدم تخصیص کامل اعتبارات هزینه ای و تملک دارایی های 
ســرمایه ای( با ۲۰ همت کسری محقق شده رو به رو بوده 
اســت و با لحاظ هزینه های اجتناب ناپذیر این کسری در 
ماه های بعد هم اتفاق می افتد و منطقی اســت که دولت 

در مصارف بودجه مواظبت هایی داشته باشد.

پالایشگاهی  و  مهندســی  فنی  ارائه خدمات 
به کشــورهای دیگر یکی از راه های خنثی  سازی 

تحریم هاست.
به زعم کارشناســان یکــی از روش هــای زودبازده 
برای خنثی  ســازی تحریم های نفتی ایران سهامداری در 
پالایشــگاه های فراسرزمینی اســت. از آن جا  که ساخت 
پالایشگاه چه در داخل و چه خارج از کشور هزینه و زمان 
زیادی می خواهد، همکاری در پالایشــگاه های موجود در 
کشورهای دوست و همراه و ارائه خدمات فنی و مهندسی 

به آنها می تواند گزینه مناسبی باشد.
حماسه دفاع مقدس و صادرات فنی مهندسی 

به کویت
یــک نماینده مجلس شــورای اســلامی درخصوص 
توانمندی های فنی و مهندسی ایران در حوزه انرژی گفت: 
در زمان جنــگ تحمیلی وقتی عراقی ها به چاه های نفت 
ما حمله می کردند و آنها را آتش می زدند، صاحبان دانش 
فنی در کشــورمان به کمک می آمدنــد و با وجود اینکه 
تحریم های شدیدی داشتیم، آتش را خاموش می کردند که 
خودش تبدیل به حماســه ای شد. با توجه به این پیشینه 
درخشان کویت از ایران در زمان حمله آمریکا به عراق در 

این زمینه کمک گرفت. 
علی اکبرعلیزاده برمی ادامه داد: ما در بخش ساخت 
ســکوهای دریایی، انتقال آنها به محل مورد نظر و نصب 
سکوها توانمندی های پیشــرفته ای داریم، چیزی که در 
کشورهای جهان سوم وجود ندارد. پالایشگاه هایی که در 
داخل کشور ساخته شده است، نمودهای عینی توانمندی ما 
در حوزه نفت و انرژی است. پالایشگاه ستاره خلیج فارس در 
بندرعباس از جمله این پالایشگاه هاست که شهرت جهانی 
پیدا کرده است. اخیراً کنسرسیومی از بانک ها و صنعتگران 
حدود ۱8 میلیارد دلار برای ساخت دو پالایشگاه با ظرفیت 
هرکدام ۳۰۰ هزار بشکه تولید بنزین در روز سرمایه گذاری 
کردند. بنابراین ایران امکان کمک رسانی به پالایشگاه های 
دیگر کشور ها در زمینه پالایش نفت خام را دارد و در ازای 

آن با سرمایه گذاری مستقیم در پالایشگاه های فراسرزمینی، 
امکان صادرات نفت را هم فراهم خواهد کرد.

این نماینده مجلس در ادامه گفت: آنچه در بالا گفته 
شد نشــان دهنده توانایی های کشورمان در حوزه انرژی 
اســت. اما این که چطور می توان از این پتانسیل استفاده 
کرد، بســتگی به اقتــداری دارد کــه دولت ها به نمایش 
می گذارند. تمامی دولت ها برای اینکه کارها را پیش ببرند 
و از فرصت های موجود استفاده کنند، نیاز به اقتدار دارند. 
در گذشــته نیز این پتانسیل ها در کشور وجود داشت، اما 
اقتدار و اراده لازم برای اســتفاده از آنها وجود نداشت. در 
دولت قبلی به  اندازه ای وضعیت ایران در عرصه بین الملل 
اسفناک شد که به هواپیمای وزیر خارجه ایران در آلمان 
ســوخت داده نشد و هواپیما مجبور شد در پایگاه نظامی 
ســوخت گیری کند. این ها به منزله توهین به جمهوری 
اســلامی اســت. باید از فرصت های موجود برای اعتلای 
ایران اسلامی بهره ببریم تا شاهد چنین رفتارهایی نباشیم. 

سنگ اندازی آمریکا
علیزاده خاطرنشــان کرد: بدیهی است که آمریکا در 
مقابل انتقال تکنولوژی ایران به دیگر کشورها و ارائه خدمات 
فنی و مهندسی جمهوری اسلامی به دیگران سنگ اندازی 
می کند. اما این سیاست راهکاری اساسی برای خنثی  سازی 
تحریم های نفتی است و در دستورکار قرار گرفتن این رویه 
توسط وزارت نفت اقدام شایسته ای است. صادرات خدمات 
فنی مهندسی و به جای آن سرمایه گذاری در پالایشگاه های 
فراسرزمینی در کشورهای دیگر به ویژه در آمریکای لاتین 
اتفاق بســیار مهمی در تبدیل شــدن ایران به هاب انرژی 
دارد، مســیری که علاوه بر فروش تضمینی نفت کشــور، 
امکان ارزآوری از طریق ارائه خدمات فنی و مهندســی به 
پالایشگاه های کشــورهای دیگر و همچنین خنثی   سازی 

تحریم ها را به دنبال خواهد دارد. 
این عضو کمیسیون کشاورزی مجلس در ادامه گفت: 
ارتباط با کشورهای منطقه در حوزه انرژی اهمیت بالایی 
برای کشورمان دارد. حزب الله مکرر اعلام کرده است که 

نیاز به همکاری های ایران در زمینه پالایشگاهی و انرژی 
دارد، اما به خاطر وابستگی هایی که در دولت این کشور 
وجود دارد، هنوز این اتفاق نیفتاده است. در کشورهای 
همسایه همچون ترکمنستان ما دیپلماسی انرژی فعالی 
داریــم و در حوزه انتقال گاز فعال هســتیم و در حال 
بالابردن سطح همکاری ها هستیم. افزایش همکاری ها 
با کشــورهای منطقه در حوزه پالایشگاهی نیز می تواند 
به عنوان راهکاری موثر برای خنثی  ســازی تحریم های 

نفتی کشورمان باشد.
وی ادامــه داد: پتانســیل های بالقوه بســیاری برای 
ارتباط با کشورهای منطقه و جهان در حوزه همکاری های 
پالایشگاهی وجود دارد که باید در سایه اقتدار و عزم لازم 
به فعلیت در آید. الحمدالله در دولت ســیزدهم شاهد این 
اراده هســتیم و وزارت نفت اقدامــات خوبی را در زمینه 
افزایش روابط ایران با سایر کشورها در حوزه پالایشگاه های 
فراسرزمینی به اجرا گذاشته است که در درازمدت می تواند 

کمک کننده باشد. 
علیزاده گفت: کشوری در دنیای امروز موفق است که 
بتواند اقتصاد خودش را با اقتصاد همسایگانش گره بزند، 
به گونــه ای که امنیت ملی آنها بــه یکدیگر پیوند بخورد. 
افزایــش ارتباطات در حوزه انرژی با کشــورهای منطقه 
از این جهــت اهمیت دارد. همکاری در پالایشــگاه های 
فراسرزمینی در منطقه از جمله اقدامات مناسبی است که 

دولت سیزدهم دنبال می کند. 
به گفته علیزاده، ارائه خدمات فنی و مهندسی در حوزه 
انرژی به کشــورهایی همچون ونزوئلا که روابط حسنه ای 
بــا ایران دارند و می توانند نقش مثبتی در امنیت ملی ما 
ایفا کنند، حائز اهمیت است. از طرف دیگر سهامداری در 
پالایشگاه های این کشورها نیز راهکار مناسبی برای افزایش 
روابط با آنها، فروش تضمینی نفت ایران و خنثی  ســازی 
تحریم های نفتی کشــورمان است. به طور کلی، گره زدن 
اقتصاد انرژی کشورمان به کشورهای دیگر گزینه درستی 

است و منافع کشورمان را برآورده می کند.

سقوط آزاد صادرات خدمات فنی و مهندسی 
در دولت روحانی

در همیــن حــال یک عضــو هیئت مدیــره انجمن 
صادرکنندگان خدمات فنی و مهندســی از ســقوط آزاد 
صادرات خدمات فنی و مهندسی در دولت روحانی خبرداد.

محمد ابوطالبی در گفت وگو با خبرگزاری تســنیم با 
اشاره به اینکه سال 7۳ صدور خدمات فنی و مهندسی با 
مصوبه دولت به چند کشور همسایه آغاز شد، اظهار کرد: در 
این زمینه قراردادهایی عمدتاً در بخش راه  سازی امضا شد. 
پس از تشکیل شورای عالی صادرات غیرنفتی، مصوباتی در 
تسهیل صادرات خدمات فنی و مهندسی ابلاغ و باعث شد 
شرکت های ایرانی در بخش های مختلف ساخت وساز و... 

بتوانند در مناقصات بین المللی شرکت کنند.
وی با یادآوری این که سال 8۱ دولت مشوقی را به عنوان 
جایزه صادراتی تصویب کرد، افزود: از سال ۱۳7۳ تا سال 
۱۳8۱ صادرات خدمات فنی مهندسی از ۱۵۰ میلیون دلار 
۲۵۰ میلیون دلار رسید و از سال 8۱ با مصوبه مذکور ۴۵ 

درصد رشد صادرات را داشتیم.
عضو هیئت مدیره انجمن صادرکنندگان خدمات فنی 
مهندسی اضافه کرد: این روند ادامه داشت و سال ۱۳۹۰ 
به حدود چهار میلیارد و 8۰۰ میلیون دلار قرارداد صادرات 
خدمات فنی مهندسی داشتیم. متاسفانه سال ۹۰ به واسطه 
تشدید تحریم ها و همچنین دولت وقت مشوق های صادراتی 
را قطع کرد این دو اقدام باعث شــد تا روند رو به رشــد 

صادرات خدمات فنی و مهندسی کاهش یافت.
ابوطالبی بیان کرد:  این روند کاهشی همچنان داشت 
و در دولت حســن روحانی هم بی مهری کاملی نسبت به 
صدور خدمات فنی مهندسی صورت گرفت. حتی  می توانیم 
بگوییم به  اندازه نیم قدم هم دولت در این زمینه رو به جلو 

نرفت، بلکه عقبگرد هم داشتیم.
وی یادآور شــد:  این وضعیت در نهایت به این منتج 
شد که در سال های ۹۹ و ۱۴۰۰ صادرات خدمات فنی و 

مهندسی به زیر ۲۰۰ میلیون دلار رسید.

گزارش خبری کیهان

خنثی  سازی تحریم های نفتی با صادرات خدمات فنی مهندسی 

با وجود درآمد  اندک میلیون ها خانوار ایرانی 

بازیکنان و کادر فنی پرسپولیس و استقلال 600 میلیارد تومان پول می گیرند
با وجودی که میلیون ها کارگر و کارمند حقوق 
و درآمد  اندکی در ســال دارند اما مبلغ قرارداد 
بازیکنان و کادر فنی تیم های پرسپولیس و استقلال 

برای یک فصل مجموعا 600 میلیارد تومان است.
به گزارش ایسنا، دو باشگاه فرهنگی ورزشی استقلال 
و پرســپولیس پس از پذیرش در بازار ســرمایه و انجام 
فرآیند پذیره نویســی برای نخســتین بار و در راستای 
شــفافیت صورت های مالی، مبلــغ قراردادهای خود را 

اعلام کردند.
بر این اساس طبق نامه ای که رضا درویش؛ نایب رئیس 
 هیئت مدیره و مدیرعامل باشگاه پرسپولیس خطاب به 

میثم فدایی؛ مدیرعامل فرابورس ارســال کرده اســت، 
مجموع قرارداد کادر فنی ایرانی )۱۴ نفر( ۳۳۴ میلیارد 
و ۵۰۰ میلیون ریال، مجموع قرارداد کادر فنی خارجی 
)۳ نفر( ۴۱۰ هزار دلار، مجموع قرارداد بازیکنان ایرانی 
)۲۲ نفر( ۱۵۳7 میلیارد و 8۵۰ میلیون ریال و مجموع 
قرارداد بازیکنان خارجی )۳ نفر( نیز ۶8۵ هزار دلار است.
همچنین بر اساس نامه مصطفی آجرلو؛ مدیرعامل و 
عضو هیئت مدیره باشگاه استقلال خطاب به زارع، مجموع 
قراردادهای تیم های پایه و بزرگسالان ۳۰۶۹ میلیارد و 
7۰۰ میلیون ریال و مجموع قراردادهای کادر فنی۳۶۰ 

میلیارد و ۳۰۰ میلیون ریال است.

این نامه در حالی ارسال شده که سمت زارع در آن 
اشتباه ذکر شده است. به عبارت دیگر زارع؛ مدیر نظارت 
بر ناشران بازار پایه فرابورس ایران است در حالی که در 
نامه اســتقلال به عنوان مدیر نظارت بر ناشران سازمان 

بورس و اوراق بهادار معرفی شده است.
از طرف دیگر با توجه به اینکه نامه استقلال در تاریخ 
۲۲ مردادماه نوشته شده است، مبلغ قراردادهایی که روز 
گذشته امضا شــده، در مجموع قراردادهای این باشگاه 
اعمال نشــده است. در نامه پرسپولیس هم که در تاریخ 
۲۴ مردادماه ارســال شده، مبلغ قرارداد مهاجم هلندی 

این باشگاه اعلام نشده است.

بر این اساس اعلام، دو باشگاه استقلال و پرسپولیس 
پس از پذیرش سهامشــان در بازار سرمایه، مبلغ ۶۰۰ 
میلیارد تومان قرارداد بسته اند. طبق نامه رضا درویش؛ 
نایب  رئیس  هیئت مدیره و مدیرعامل باشگاه پرسپولیس، 
مجموع قراردادهای این تیم با احتســاب تبدیل مبالغ 
دلاری، حدود۲۵۰ میلیارد تومان و بر اساس نامه مصطفی 
آجرلو؛ مدیرعامل باشگاه استقلال، مجموع قراردادهای 
این تیم ۳۴۳ میلیارد تومان است؛ یعنی این دو تیم در 
مجموع حدود ۶۰۰ میلیارد تومان قرارداد بســته اند که 
البته بــا توجه به تاریخ های نامه ها، احتمالا قراردادهای 
دو تیم در بعد از این تاریخ ها در نامه ها ذکر نشده است.

با وجود دستور مستقیم و مجدد رئیس جمهور 
مبنی بر ســاخت مسکن روستایی، سازمان برنامه  
و بودجه همچنان از ابلاغ پرداخت وام 200 میلیون 
تومانی ساخت مسکن روستایی خودداری و ساخت 

آن را متوقف کرده است.
به گزارش خبرگزاری فارس، سازمان برنامه  و بودجه 
کشور از اجرای مصوبه مورخ ۲۵ آبان  ماه سال ۱۴۰۰ جلسه 
شورای عالی مسکن و دســتور رئیس جمهور در تاریخ ۴ 
مردادماه ســال ۱۴۰۱ مبنی بــر صدور تضمین نامه برای 
تامین مابه التفاوت نرخ ۵ درصد تسهیلات نو سازی مسکن 
روستایی تا نرخ ۱8 درصد، مجدداً سرپیچی کرده  و موجب 
بلاتکلیفی و سرگردانی متقاضیان طرح نهضت ملی مسکن 

در روستاها شده است.
براســاس قوانین برنامه توسعه، دولت مکلف است با 

پرداخت تسهیلات بهسازی و نو سازی مسکن روستایی با 
نرخ پنج درصد، ســالانه حداقل ۲۰۰ هزار واحد را در این 
مناطق باز سازی کند زیرا بیش از ۵۰ درصد مردم روستایی 
در واحدهای فرسوده و غیراستاندارد زندگی می کنند و بر 
این اساس، جان و اموال حدود ۱۰ میلیون نفر از روستائیان 
در صورت بروز مخاطرات طبیعی از جمله ســیل و زلزله 

در خطر است.
در این راســتا از سال ۱۳8۴ تا سال ۱۴۰۰، در دولت  
احمدی نژاد و حتی روحانی، سازمان برنامه  و بودجه مطابق 
تکلیف قانونی خود در قوانین برنامه توســعه عمل کرده و 
اقدامات لازم را جهت پرداخت تسهیلات نو سازی مسکن 

روستایی انجام داده است.
سرپیچی چندباره   سازمان برنامه

 در دولت سیزدهم هم این موضوع توسط رئیس جمهور 

مورد توجه قرار گرفت  و در جلسه شورای عالی مسکن مورخ 
۲۵ آبان  ماه ســال ۱۴۰۰ توسط آقای رئیسی به سازمان 
برنامه  و بودجه تکلیف می شــود که نســبت به پرداخت 
تسهیلات ۲۰۰ میلیون تومانی مسکن روستایی با نرخ پنج 
درصد اقدام کند در حالی  که با گذشت قریب به ۱۰ ماه از 

این دستور،  هنوز از اجرای آن خبری نیست.
مجدداً این موضوع مورد پی گیری رئیس جمهور قرار 
می گیرد و مطابق گزارش یک منبع آگاه در بنیاد مسکن 
انقلاب اســلامی، رئیس جمهور طی نامــه ای در تاریخ ۴ 
مردادماه سال ۱۴۰۱، مستقیماً به رئیس سازمان برنامه و 
بودجه کشور دستور می دهد که: »جناب آقای میرکاظمی 
نســبت به پرداخت وام مورد نیاز اقدام  نمایید تا مســکن 

روستایی ساخته شود«.
در این راستا طی بررسی های متعدد از منابع آگاه در 

بنیاد مسکن شهرستان  ها و بانک های مختلف معلوم شد که 
با گذشت قریب به یک ماه از دستور مجدد رئیس جمهور 
به رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور برای پرداخت وام 
۲۰۰ میلیون تومانی مسکن روستایی، این سازمان نسبت 
به دستور رئیس جمهور همچنان متقاضیان طرح نهضت 
ملی مســکن در روســتاها را برای اخذ تسهیلات ساخت 
مسکن روستایی، دچار سرگردانی و بلاتکلیفی کرده است.

به گفته محمد حمیدزاده، کارشناس مسکن، با توجه 
به حجم بالای واحدهای فرســوده روســتایی در کشور، 
چنان که نو ســازی این واحدها انجام نشــود، در صورت 
وقوع مخاطرات طبیعی به خصوص ســیل و زلزله، مطابق 
محاسبات کارشناسی، دولت ها باید بیش از سه برابر میزان 
وام نو سازی مسکن روستایی به ازای هر واحد، جهت تأمین 

اعتبار، بایستی هزینه کنند.

علی رغم دستور رئیس جمهور

روستاییان همچنان چشم انتظار وام ساخت مسکن 

ســخنگوی وزارت صنعت، معــدن و تجارت 
گفت: حذف تدریجی قرعه کشــی خودرو یکی از 
سیاست های وزارتخانه بوده و تاکنون 11 خودرو از 

شمول قرعه کشی خارج شده است.
امید قالیباف در گفت وگو با ایرنا درباره روند تدریجی 
حذف قرعه کشــی فروش خودرو تصریح کــرد: در گروه 
خودرو ســازی ســایپا به  جز خودروهــای کوئیک اس و 
اس که هنوز در فرآیند قرعه کشــی هستند، بقیه  ســاینا
خودروها از قرعه کشی خارج شده و به صورت پیش فروش 
عرضه می شوند. در گروه صنعتی ایران خودرو نیز تاکنون 
چهار خودروی تارا با دنده اتوماتیک، تارا با دنده دســتی، 
دنا پلاس توربو شــارژ و دنا پلاس توربو شارژ اتوماتیک از 
قرعه کشی خارج شده است. ضمن اینکه گروه سایپا اعلام 
کرده که تولید خودروی ناقص را به صفر رسانده و این مهم 

به زودی در ایران خودرو نیز انجام می شود.
او در پاسخ به اینکه چه زمانی شاهد حذف قرعه کشی ها 
در فروش فوق العاده خودرو خواهیم بود، خاطرنشان کرد: 

ایــن گام بعــدی خواهد بود و با افزایــش تولید می توان 
تعداد خودروهای بیشتری را از طریق فروش فوق العاده از 

قرعه کشی خارج کرد.
ســخنگوی وزارت صمت افزود: اکنــون خودروهای 
کوئیــک، کوئیک آر )دو رنگ(، وانت ســایپا ۱۵۱ و همه 
محصولات زامیاد به صورت فروش فوق العاده از قرعه کشی 
خارج شده اند. در ایران خودرو، مسئله کمی متفاوت است 
و این گروه صنعتی در گام نخســت دو خودروی  هایما و 

تارا را برای کشف قیمت پایه در بورس کالا عرضه کرد.
قالیباف ادامه داد: در گام بعدی، خودروهای پژو پارس 
و پژو ۲۰۶ تیپ دو وارد بورس خواهد شد که در این صورت 
دست این خودروساز برای تامین نقدینگی در راستای رشد 

تولید و خروج خودروها از قرعه کشی بازتر می شود.
ســخنگوی وزارت صمت از برگزاری ســومین نوبت 
قرعه کشی یکپارچه خودروها در نیمه نخست شهریورماه 
خبــر داد و گفت: اطلاعات تکمیلی در این زمینه متعاقبا 

اعلام می شود.

سخنگوی وزارت صمت خبر داد

خروج 11 خودرو از شمول قرعه کشی
نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس شــورای 
اسلامی گفت: تشکیل وزارت بازرگانی کاری طولانی و 
زمان بر است و هزینه های زیادی را برای کشور مترتب 

می شود و کمکی به اقتصاد کشور نمی کند. 
رمضانعلی سنگدوینی در گفت وگویی درباره تفکیک وزارت 
صمت بیان کرد: طرح تشکیل وزرات بازرگانی در دولت قبل هم 
به مجلس پیشنهاد شد اما رای نیاورد. اکنون در دولت سیزدهم 
هم این مسئله مطرح است ولی هنوز لایحه ای از سوی دولت به 

مجلس ارسال نشده است. 
وی اظهار داشت: بخش بازرگانی یکی از مهم ترین بخش های 
مهم تجاری و اقتصادی در داخل و خارج از کشــور است و این 
یک موضوعی انکارناپذیر اســت اما تفکیک آن از وزارت صمت 
و تشــکیل یک وزراتخانه مجزا با عنوان وزارت بازرگانی در این 

شرایط اقتصادی کشور کاری اشتباه است. 
این نماینده مجلس با اشاره به اینکه تشکیل وزارتخانه مجزا 
کاری دشوار و زمان بر است، تصریح کرد: قطعاً تفکیک وزارتخانه 

صمت کاری طولانی و زمان بر اســت و هزینه های زیادی را به 
کشور تحمیل می کند. 

ســنگدوینی ادامه داد: یکی از مشــکلات کشور، مشکل 
اقتصادی است و یکی از اهداف تشکیل وزرات بازرگانی، تقویت 
شــرایط اقتصادی است. در این مدت که کشور منتظر تشکیل 
وزارت بازرگانی است اقتصاد کشور چه می شود؟ آیا در چنین 
شرایطی و با این زمان طولانی رونق اقتصادی امکان پذیر است؟

نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس شــورای اسلامی 
با اشــاره به کمبود نیرو در وزارت صمت در برخی از استان ها، 
یادآور شد: تفکیک یک سازمان به دو سازمان قطعاً نیازمند نیرو 
است. در شرایط کنونی ما در برخی استان ها دچار کمبود نیرو 
هستیم، چگونه می خواهیم نیروهای لازم را برای وزارتخانه فراهم 
کنیم؟ این موضوع حتی با سیاست کلان کشور که کوچک سازی 
دولت اســت، منافات دارد و هزینه های زیادی را برای کشور به 

وجود می آورد. 
وی یکــی از دلایل مخالفت با تشــکیل وزارت بازرگانی را 

افزایش وابســتگی به واردات دانست و تأکید کرد: مقام معظم 
رهبری همیشــه ســفارش و تأکید دارند که اگــر کالایی در 
بخش های مختلف از جمله کشاورزی، صنعت و... در داخل کشور 
تولید می شــود، اجازه واردات آن کالا به کشور داده نشود. اگر 
دیدگاه موافقان تشکیل وزارت بازرگانی این است که با تشکیل 
وزراتخانه می توانند کالاهایی را وارد کشــور کنند که در داخل 
نیرو های خودمان آن را تولید می کنند، قطعاً با چنین اهدافی 

به اقتصاد کشور آسیب می زنند. 
این نماینده مجلس با اشــاره به قانون تمرکز و همچنین 
محــول کردن بخشــی از وظایف های وزارت صمت به ســایر 
وزارتخانه ها تصریح کرد: عده ای می گویند وظایف وزارت صمت 
سنگین و بسیار است در نتیجه باید وزارتخانه ها تفکیک شوند. 
در حالــی که می توان یک ســری از اختیــارات و وظایف را به 
بخش های دیگر محول کرد. به عنوان مثال بخش های کشاورزی 
به وزارت جهاد کشاورزی سپرده شود تا بخشی از وظایف وزارت 

صمت کاهش یابد. 

نماینده مجلس:

تفکیک وزارت صمت با سیاست کوچک  سازی دولت منافات دارد


